

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2015 г., том 22, № 1

СОДЕРЖАНИЕ

КНИЖНАЯ КУЛЬТУРА

Адоньева И.Г. Репрезентация историко-правовых исследований в русской журнальной прессе второй половины XIX в.	5
Родигина Н.Н. «Геройский сотник», «женщина-Герострат» и другие: образы путешественников из Сибири в еженощельных журналах второй половины XIX – начала XX в.	10
Лбова Е.М. Проблемы издания и распространения русской книги в Париже в 1920–1930-е гг.	15
Лизунова И.В., Альшевская О.Н. Модернизация издательского дела России: институциональные изменения рубежа ХХ–XXI вв.	19
Гончарук И.А. Развитие дальневосточного книгоиздания и книжной торговли на рубеже ХХ – начала ХХI в.	25
Иванов В.Г. Канон vs андеграунд: об алгоритме перемен в литературно-художественном книгоиздании России конца ХХ – начала ХХI в.	29
Трояк И.С. Краеведческие издания Дальнего Востока России в начале ХХI в.: традиции и новации	33
Чернышова Н.К. Православное книгоиздание современной Сибири: формирование источниковой базы исследования	38

ПРОБЛЕМЫ ИСТОРИИ

Трофимов А.В. Модернизационная парадигма российской истории ХХ в. (по страницам «Уральского исторического вестника»)	43
Худяков Ю.С. Восстания татарских этнических групп в Западной Сибири в конце 1620-х – начале 1630-х гг.	48
Севастьянов И.М. Организация старообрядческих училищ при Московской старообрядческой общине Рогожского кладбища в 1905–1907 гг.	52
Кухаренко А.А. Историография деятельности Крестьянского поземельного банка на территории Беларуси.	58
Храмцов А.Б. Участие органов городского самоуправления в общественно-политической жизни Сибири (1905–1917 гг.): историография проблемы	62
Шумилова Э.Е. Демографическая ситуация в крупных городах Западной Сибири в 1914–1917 гг.	68
Юрлов П.В. Феномен государственной торговли в Сибири в начале нэпа (1921–1923 гг.)	73
Савицкий И.М. Экологическая обстановка в Западной Сибири в связи с испытанием ядерного оружия на Новоземельском полигоне	78
Карпов В.П. Новая индустриализация Тюменского Севера: возможности и риски	83

СООБЩЕНИЯ, НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Веденников В.В. Сузунская медь и монета в 1766–1848 гг.	88
Никаноров И.Н. О взаимоотношениях федосеевцев и филипповцев в первой половине XIX в.	93
Калыбекова М.Ч. Депортация народов в Казахстан в годы Великой Отечественной войны	98
Никитина С.Е. Трансформации культуры русских арктических старожилов Якутии	102
Куперштх Н.А. Рец. на кн.: Шелегина О.Н. Музейный мир Сибири: история и современные тенденции развития / отв. ред. В.А. Ламин, М.В. Шиловский. Новосибирск: Изд-во СО РАН, 2014. 396 с.	106
Шелегина О.Н., Ерохина Е.А. Рец. на кн.: Костюм народов Поволжья: Каталог / сост. М.А. Овчарова. Новосибирск, 2014. 98 с.: ил.)	108
Мазур Л.Н. Рец. на кн.: Рынков В.М., Ильиных В.А. Десятилетие потрясений: сельское хозяйство Сибири в 1914 – 1924 гг. Новосибирск: Институт истории СО РАН, 2013. 244 с.	109

**ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ
«ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»**

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;**
Институт истории СО РАН

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *В.В. Алексеев* (Екатеринбург), д-р ист. наук, профессор *Е.Т. Артемов* (Екатеринбург), чл.-кор. РАН *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дённингхаус* (Германия), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *О.Н. Катионов* (Новосибирск), доктор *К. Мацуцато* (Саппоро, Япония), академик, профессор РАН *В.И. Молодин* (Новосибирск), доктор *А. Патнаик* (Нью-Дели, Индия), доктор ист. наук, профессор *Е.Б. Сыдыков* (Астана, Республика Казахстан), д-р ист. наук, профессор *Н.А. Томилов* (Омск), доктор, профессор *С. Чаттерджи* (Калькутта, Индия), д-р ист. наук, профессор *М.В. Шиловский* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В.И. Шишкин*, д-р ист. наук *А.Х. Элерт* (Новосибирск)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *В.А. Ильиных*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреенков*

Канд. ист. наук *Д.А. Ананьев*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *В.А. Зверев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, д-р ист. наук *В.А. Исупов*, канд. ист. наук *Н.А. Куперштых*, д-р ист. наук *Л.В. Курас*, д-р ист. наук *И.В. Лизунова*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, д-р ист. наук *С.П. Нестеров*, канд. ист. наук *В.М. Рынков* (зам. гл. редактора), канд. ист. наук *А.И. Савин*, д-р ист. наук *О.Н. Шелегина*

А д р е с р е д а к ц и и: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 301, тел. 330–24–31
<http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Министерстве печати и информации РФ 17.06.93 г. № 0110807

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *И.П. Гемуева*
Художественный редактор *Е.Н. Сентяброва*

Подписано к печати 23.03.15. Формат 60×84 1/8. Офсетная печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Заказ № 51.

Издательство СО РАН, 630090 Новосибирск, Морской проспект, 2

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2015, vol. 22, N 1

CONTENTS

BOOK CULTURE

Adonyeva I.G. Representation of Historical-Legal Research in the Russian Magazines of the Second Half of the XIX Century	5
Rodigina N.N. «Heroic Sotnik», «Woman-Herostratus» and Others: Images of Travelers from Siberia to the Capital in the Weekly Magazines of the Second Half of the XIX – Early XX Centuries	10
Lbova E.M. Problems of Publication and Distribution of Russian Books in Paris in the 1920s-1930s	15
Lizunova, I. V., Alshevskaya O. N. The Publishing Business Modernization in Russia: Institutional Changes at the Turn of the XX-XXI Centuries	19
Goncharuk I.A. The Development of the Far Eastern Book Publishing and Trade at the Turn of the XX – Early XXI Centuries	25
Ivanov V.G. Canon Vs Underground: Changing Algorithm in Fiction Book Publishing in Russia in the Late XX – Early XXI Centuries	29
Troyak I. S. Local History Editions of the Russian Far East in the Early XXI Century: Traditions and Innovations	33
Chernyshova N.K. The orthodox Publishing in Modern Siberia: Forming the Source Base of Research	38

PROBLEMS OF HISTORY

Trofimov A.V. Modernization Paradigm of the Russian History in the XX Century (Reviewing the “Ural Historical Herald”)	43
Hudyakov Yu.S. Revolts of the Tatar Ethnic groups in Western Siberia at the End of the 1620s – the Beginning of the 1630s	48
Sevastyanov I.M. Organization of Old Believers’ Specialized Schools in Moscow Old-Believers’ Community of the Rogozhsky Cemetery in 1905-1907	52
Kukharenko A.A. The Historiography of the Peasant Land Bank Activity in Belarus	58
Khramtsov A. B. Participation of Municipal Governments in the Social and Political Life of Siberia (1905-1917): Historiography of the Problem	62
Shumilova E.E. The Demographic Situation in the Cities of Western Siberia in 1914-1917	68
Yurlov P.V. The State Trade Phenomenon in Siberia at the Beginning of the New Economic Policy (1921-1923)	73
Savitsky I.M. The Environmental Situation in Western Siberia in Connection with the Nuclear Weapons Testing at the Novozemelsky Nuclear Site	78
Karpov V.P. New Industrialization of the Tyumen North: Opportunities and Risks	83

REPORTS, SCIENTIFIC LIFE

Vedernikov V.V. Suzun Copper and Coins in 1766–1848	88
Nikanorov I.N. On Relationships of Fedoseevtsy and Filippovtsy in the First Half of the XIX Century	93
Kalybekova M.Ch. Deportation of the People to Kazakhstan during the Second World War	98
Nikitina S.Ye. Cultural Transformation of the Russian Old-Settlers in the Arctic Areas of Yakutia	102
Kuperstokh N.A. Rec. ad op.: Shelegina O.N. The World of Museums in Siberia: History and Current Trends In Development (Muzeyny Mir Sibiri: Istorija I Sovremennyye Tendentsii Razvitiya). Ed. by V.A.Lamin, M.V. Shilovskiy. Novosibirsk: The Publishing House of SB RAS, 2014. 396 p.	106
Shelegina O.N., Erokhina E.A. Rec. ad op.: Costumes of the Peoples of the Volga Region: A Catalogue (Kostyum narodov Povolzhya: Katalog). Comp. by M.A.Ovcharova. Novosibirsk, 2014. 98 p.:ill.	108
Mazur L.N. Rec. ad op.: Rynkov V.M., Ilyinykh V.A. Decade of Turmoil: Agriculture of Siberia in 1914-1924. Novosibirsk: Institute of History, SB RAS, 2013. 344 p.	109

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC MAGAZINE
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
[HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA]**

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

**F o u n d e r s: Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.V. Alekseyev* (Yekaterinburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye.T. Artymov* (Yekaterinburg), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Döninghaus* (Germany), Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinskyh* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *O.N. Kationov* (Novosibirsk), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Sapporo, Japan), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Doctor, Professor *A. Patnaik* (New Dehli, India), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye. B. Sydykov* (Astana, Republic of Kazakhstan), Doctor of historical Sciences, Professor *N.A. Tomilov* (Omsk), Doctor *S. Chatterjee* (Kolkata, India), Doctor of historical Sciences, Professor *M.V. Shilovskiy* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Shishkin* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *A.Kh. Elert* (Novosibirsk)

EDITORIAL BOARD

Chief editor – Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinskyh*
Executive secretary – Candidate of historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Candidate of historical Sciences *D.A. Ananyev*, Doctor of historical Sciences, Professor *N.S. Guryanova* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Zverev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Isupov*, Candidate of historical Sciences *N.A. Kupershokh*, Doctor of historical Sciences *L.V. Kuras*, Doctor of historical Sciences *I.V. Lizunova*, Doctor of historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of historical Sciences *N.P. Mathanova*, Doctor of historical Sciences *S.P. Nesterov*, Candidate of historical Sciences *V.M. Rynkov* (deputy chief editor), Candidate of historical Sciences *A.I. Savin*, Doctor of historical Sciences *O.N. Shelegina*

E d i t o r i a l a d d r e s s : 630090 Novosibirsk, Ul.Nikolaeva, 8
Institute of History, SB RAS, room no. 301, tel. 8-383-330-24-31
<http://www.sibran.ru>
gumnauki@gmail.com
Editorial staff manager: Smirnova, Vera Ivanovna

The Journal is registered by the Ministry of Press and Information of Russian Federation on June 17, 1993, № 0110807

The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power.

The Publishing House of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences,
630090, Novosibirsk, Morskoy Pr., 2

КНИЖНАЯ КУЛЬТУРА

УДК 947(571)+340.01(09)

И.Г. АДОНЬЕВА

РЕПРЕЗЕНТАЦИЯ ИСТОРИКО-ПРАВОВЫХ ИССЛЕДОВАНИЙ В РУССКОЙ ЖУРНАЛЬНОЙ ПРЕССЕ ВТОРОЙ ПОЛОВИНЫ XIX в.

Инесса Геннадьевна Адоньева, канд. ист. наук, доцент,
Новосибирский государственный технический университет (НГТУ),
630073, Новосибирск, пр-т К.Маркса, 20
e-mail: adoinessa@yandex.ru

В статье рассматриваются основные черты презентации итогов историко-юридических исследований, выполненных во второй половине XIX в. Базовыми концептами являются история интеллектуальной культуры и книжная культура как ее составляющая. Установлено, что труды, посвященные истории права, одновременно были представлены в виде монографий, разделов в сборниках статей и отдельных статей в «толстых» журналах. Доказано, что большая часть этих работ принадлежала выпускникам и сотрудникам Московского университета, которые были связаны профессиональными и дружескими отношениями с М.Н. Катковым, публиковались в «Русском вестнике» и пользовались услугами типографии «Катков и К°». В статье сделан вывод о том, что книжная культура и периодическая печать являлись важными составляющими интеллектуальной культуры рассматриваемого периода. Они способствовали презентации академических историко-правовых знаний, знакомили образованное общество с достижениями научной юриспруденции.

Ключевые слова: интеллектуальная культура, книжная культура, «толстые» журналы, историко-правовые исследования, монография, сборник статей.

I.G. ADONYEVA

REPRESENTANION OF HISTORICAL-LEGAL RESEARCH IN THE RUSSIAN MAGAZINES OF THE SECOND HALF OF THE XIX CENTURY

Inessa Gennadyevna Adonyeva,
Candidate of historical Sciences, Docent
Novosibirsk State Technical University (NSTU),
Prospekt K. Markska, 20, Novosibirsk, 630073
e-mail: adoinessa@yandex.ru

The article characterizes representation of results of historical-legal research in the second half of the XIX – early XX centuries. A wide range of sources is used. The basic concepts are the history of intellectual culture and book culture as its component. Intellectual culture is understood as cumulative mental and verbal resources of society that creates and uses ideas putting them into circulation among its contemporaries through various means of communication. Scientific and journalistic works by A.N. Afanasyev, A.G. Brickner, A.D. Grakovskiy, I.I. Dityatin, V.N. Leshkov, A.V. Lokhvitsky, K.P. Pobedonostsev, N.V. Reutsky, B.N. Chicherin, P.K. Scherbalsky have been analyzed. It is noted that works on historical-legal topics were published by the leading experts in this area in the so-called “fat” magazines, which were the means of scientific knowledge dissemination. The article reveals specifics of publishing individual monographs and collected scientific papers the texts first appeared in press and then were published as separate editions turning into a part of book culture. Besides, in some cases publications in magazines could give authors an opportunity to continue their monographic studies.

Most of the papers belonged to the Moscow University graduates and scholars, who were colleagues and friends with M.N. Katkov. They used the services of the printing house «Katkov and K°» and published their works in «The Russian Herald». The author concludes that the book culture and